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Miljøministerens besvarelse af spørgsmål nr. 702 (MOF alm. del) stillet efter ønske fra Erling 

Bonnesen (V) 

Spørgsmål nr. 702 
”Vil ministeren redegøre for, hvorfor der angiveligt kan skydes 2000 sæler i Sverige, men 
kun angiveligt op til ca. 40 i Danmark?” 
 
Svar 

Jeg forstår spørgsmålet sådan, at det vedrører gråsæl i farvandet omkring Bornholm, da den danske 

kvote på 40 gælder for gråsæl i dette område (”Bornholmerordningen”).  

 

I både Danmark og Sverige er gråsæl omfattet af habitatdirektivets bilag V. Forvaltningen, herunder 

afskydning af gråsæler, skal derfor være forenelig med gråsælens opnåelse eller opretholdelse af 

gunstig bevaringsstatus på nationalt niveau. Hvor mange gråsæler, der kan skydes, kan variere fra land 

til land, selvom EU-beskyttelsen er den samme, fordi muligheden for at skyde gråsæl bl.a. afhænger af, 

hvor stor bestanden er og af de skader, som reguleringen af gråsælen skal forhindre.  

 

Kvoten på 40 gråsæler pr. år, der kan reguleres i farvandet omkring Bornholm, blev fastsat af 

Miljøstyrelsen med inspiration fra Sverige, der på tidspunktet for Bornholmerordningens udarbejdelse 

i 2015 havde fastsat en ramme for regulering på 5% af bestanden af gråsæler i svensk farvand. Den 

danske bestand af gråsæler i Østersøen blev i 2015 af Aarhus Universitet anslået til ca. 800 individer 

og kvoten blev fastsat til 5% heraf svarende til 40 individer. Miljøstyrelsen vurderede i forbindelse med 

udarbejdelsen af Bornholmerordningen, at en kvote på 40 gråsæler i farvandet omkring Bornholm lå 

inden for direktivets rammer, bl.a. fordi der ikke er ynglende gråsæler i området.   

  

Der henvises i øvrigt til svar på alm. del. spørgsmål 703. 

 

Lea Wermelin / Charlotte Brøndum  
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